
استاندار تهران مطرح کرد

 نیاز به ۴۰ هزار کلاس درس
 برای مسکن مهر تهران

تسنیم| اس��تاندار تهران گفت: برای تأمین امور 
آموزش دانش آموزان مس��کن مه��ر پرند و پردیس 
در  سال جاری مش��کلی وجود ندارد اما برای آینده 
نگرانیم زیرا تا دو س��ال آینده به ۴۰ هزار کلاس نیاز 

داریم که تأمین هزینه آن در توان دولت نیست. 
حس��ین  هاش��می ادام��ه داد: تحوی��ل بیش از 
یک میلیون مسکن مهر باقی مانده که اگر هر واحد 
مسکونی یک دانش آموز داشته باشد حدود ۴۰ هزار 
کلاس درس تا دو س��ال آینده نیاز داریم که تأمین 
مبل��غ آن از توان دولت خارج اس��ت و باید برای این 
مسأله فکری جدی شود. او درباره منع ورود زنان به 
ورزشگاه ها برای مشاهده مس��ابقات، اظهار داشت: 
طبیعتا ما تابع سیاست های کلی هستیم اما قرار بود 
تعدادی از خبرنگاران و اعضای اس��تادیوم ها و کادر 
اجرایی امکان حضور داشته باشند و حتی سقفی هم 

مشخص شد. 
اس��تاندار تهران افزود: در کش��ور چارچوب های 
مش��خصی وجود دارند که نمی توان آنه��ا را زیرپا 
گذاشت و باید با سیاست هوشمندانه ای با موضوع 
برخورد ش��ود. حضور زن��ان در جری��ان برگزاری 
مس��ابقات والیبال نمونه ای از اجرای ای��ن کار بود 
که امیدواریم ب��ا تدابیری که اتخاذ خواهد ش��د در 
چارچوبی مشخص در این مس��یر پیش برویم که 

فدراسیون جهانی هم مانعی ایجاد نکند. 

 جشن روز خبرنگار
 و جشن تولد پیر فرهنگ ایران 

ش�هروند | رئیس شورای ش��هر تهران همراه با 
جمعی از خبرنگاران و چهره های فرهنگی کش��ور، 
جشن روز خبرنگار و تولد 9۰سالگی یکی از مشاهیر 
 را در یک��ی از زیباتری��ن خانه ه��ای تاریخی تهران

 برگزار کردند.  ظهر جمعه، احمد مسجدجامعی و 
همراهانش با حضور در اماک��ن و بناهای مربوط به 
دوران مشروطه، سالروز این رویداد تاریخی را گرامی 
داش��تند.  در یک��ی از بخش های ج��ذاب و دیدنی 
تهرانگ��ردی روز جمعه، تهرانگردان دو مناس��بت 
مهم را در س��الروز یک رویداد تاریخی بسیار مهم تر 
و در یک م��کان زیب��ای تاریخی جش��ن گرفتند.   
این جش��ن  فارغ از تشریفات رس��می و در محفلی 
صمیمی برگزار ش��د و ابتدا استاد سیدعبدالله انوار، 
پژوهشگر و تهرانشناس شهیر، شمع نودمین سال 
زندگی پربارش را فوت ک��رد تا در آغاز دهمین دهه 
از حیاتش همچنان پرفروغ به فعالیت های علمی و 
پژوهش��ی ادامه دهد. انوار پس از بریدن کیک تولد 
با تشکر از مسجدجامعی به خاطر تدارک این مراسم 
با فروتنی گفت:  من خودم را قابل این همه محبت 
نمی بینم ولی افتخار می کنم به ش��هری که رئیس 
شورای آن احمد مسجدجامعی است.  سیدعبدالله  
انوار آخرین حلقه از سلسله دانشمندان و پژوهندگان 
نسل گذشته است که ضمن تس��لط به چند زبان، 
در چند رشته مختلف صاحب نظر است و نظرات او 
به عنوان یک تهرانشناس همواره مورد استناد دیگر 
پژوهندگان قرار دارد.   احمد مسجدجامعی در حین 
بخش های مختلف برنامه تهرانگ��ردی با حضور در 
مغازه های قدیمی ضم��ن ملاقات و احوالپرس��ی 
با کس��به محل برای هم��ه خبرن��گاران حاضر در 
برنامه عس��ل و ش��یرینی خرید و کام خبرنگاران را 
ش��یرین کرد.   آخرین برنامه تهرانگردان در یکی از 
قدیمی ترین قنادی های تهران ب��ود. قنادی بهار با 
81 سال سابقه در سرچشمه از قنادی های مشهور 
تهران اس��ت که روز جمعه با دعوت مسجدجامعی 

میزبان گروه تهرانگردان بود.  

وزارت ارشاد سهم خود را براي بیمه 
کارکنان مطبوعات پرداخت مي کند

ایرنا| معاون مطبوعاتي و رسانه اي وزیر فرهنگ و 
ارشاد اسلامي گفت: این وزارتخانه حق سهم خود را 
براي بیمه کارکنان روزنامه ها، نشریات و رسانه هاي 
نوشتاري در صورت پرداخت سهم کارفرماها به طور 
کامل پرداخت مي کند.  حسین انتظامي افزود:  این 
حمایت در قالب بسته حمایتي امسال وزارت فرهنگ 
و ارش��اد اس��لامي به عنوان یک اولویت جدي دیده 
ش��ده و دولت به طور کامل حق سهم بیمه اي آن را 
در قالب افزایش توزیع یارانه مطبوعات و رسانه هاي 
نوشتاري به آنان اختصاص خواهد داد.  او ادامه داد:  
بیمه خبرنگاران تحت هیچ شرایطي وظیفه دولت 
نیست و براساس قانوني در این بخش، آن را وظیفه 
مدیران مسئول و صاحبان رس��انه ها تعیین کرده 
اس��ت.  معاون مطبوعاتي و رسانه اي وزیر فرهنگ و 
ارش��اد اس��لامي تصریح کرد: از همکاران و مدیران 
رسانه نیز مي خواهم نسبت به بیمه خبرنگاران خود 
متعهد باشند و وزارت فرهنگ و ارشاد نیز به وظیفه 
خود در قبال آنان عمل خواهد کرد. او تصریح کرد: 
وزارت فرهنگ و ارش��اد اس��لامي اعمال سیاست 
تشویقي رسانه هاي محلي، که کارکرد محلي خود را 
در حد ظرفیت استاني خود نگه داشته باشند، اعمال 
کند، از آنان حمایت خواهد کرد.  معاون مطبوعاتي 
و رس��انه اي وزیر فرهنگ و ارشاد اس��لامي، با بیان 
اینکه به دنبال تکمیل مراح��ل لایحه قانون جامع 
حمایت از رس��انه هس��تیم تصریح کرد: در صورت 
اجرایي شدن قانون حمایت از رسانه ها، صدور پروانه 
فعالیت رسانه اي زیر نظر صنف موردنظر و تخلفات 
این بخش نیز به ص��ورت قانون مند زیر نظر متولي 
مشخص شده اي رسیدگي مي شود.  انتظامي یادآور 
شد: تا زمان تصویب قانون حمایت از رسانه ها توجه 
به مباني اخلاق حرفه اي و اخلاق رس��انه اي توسط 
 خبرنگاران رس��انه ها باید مورد اهتم��ام جدي آنان

 قرار گیرد. 

وزیر آموزش و پرورش در پاسخ به »شهروند«: 

دو حکم از احکام معلمان 
زندانی و تبعیدی لغو شده است

ش�هروند| وزیر آموزش و پرورش می گوید که 
هیأت عالی رسیدگی به تخلفات ریاست جمهوری 
تا به حال حکم دو نفر از معلمان زندانی و تبعیدی 
را لغو کرده است. او دراین باره به »شهروند« گفت: 
»در رابطه با همکارانی که به موجب احکام تخلفات 
اداری دارای حکم های تبعید و ممنوع التدریسی اند، 
پیگیری هایی انجام داده ایم و آنها را به هیأت عالی 
رسیدگی به تخلفات در ریاست جمهوری منعکس 
کرده ایم؛ چون لغو این حکم ه��ا را باید این هیأت 
عالی دستور دهد. این هیأت با لغو یکی دو مورد از 
این احکام موافقت کرده و م��ا آن را اعلام کرده ایم 
 و منتظریم ت��ا این هیأت نظ��رش را درب��اره آنها 

اعلام کند.« 
مراس��م دیروز روز خبرنگار در وزارت آموزش و 
پرورش کم حاش��یه نبود. »علی اصغر فانی«، وزیر 
آموزش و پ��رورش دیروز به مراس��م روز خبرنگار 
در خبرگ��زاری پانا آمد تا ه��م از خبرنگاران حوزه 
آموزش و پرورش تشکر کند و هم از آنها انتقاد کند. 
او در این مراسم و درحالی که »حمیدرضا کفاش«، 
معاون پرورش��ی و فرهنگی و »مهرزاد حمیدی«، 
معاون س��لامت و تربیت بدنی آم��وزش و پرورش 
او را همراهی می کردند، از خبرنگاران خواس��ت تا 
»خبرنگاری« کنند نه »خبرسازی«: »خبرنگاران 
درباره موضوعاتی مانند علت واریز نکردن س��رانه 
مدارس مدام از ما می پرس��ند و فکر می کنند پول 
داریم و در جیب خود نگه داش��ته ایم این درحالی 
اس��ت که بودجه ما محدود اس��ت. لازم است فارغ 
از تولی��د خب��ر و کار خبرنگاری نشس��ت هایی با 
اصحاب رسانه داشته باشیم و با هم حرف بزنیم تا 
به ادبیاتی مشترک بین جامعه خبری و آموزش و 
پرورش دست یابیم. درواقع نیاز به تقریب نگرش ها 
داریم که برای دستیابی به این هدف باید با یکدیگر 
تعامل داشته باشیم، البته تقریب نگرش ها به معنای 
یکسان سازی نگرش ها نیس��ت.« او با خواهش از 
رسانه ها برای واقع بینانه عمل کردن گفت: »اتفاقات 
را همان گونه که هست انعکاس دهید تا مردم بدانند 
که آیا وزیر فرد بی عرضه ای اس��ت ی��ا توانا؟ گاهی 
اوقات چیزهایی از قول من زده می شود که لید خبر 
ربطی به آن ندارد و حتی در ش��رح خبر نیز مطلب 
مرتبط با تیت��ر وجود ندارد این درحالی اس��ت که 
بسیاری از افراد فقط تیتر خبرها را مطالعه می کنند 
بنابراین تیترهای نابجا ذهن مردم را به هم می ریزد.«

وزیر آموزش و پرورش درباره وضع دانش آموزان 
شین آبادی که دو سال پیش در حادثه آتش سوزی 
در مدرسه ش��ان س��وختند هم گفت: »تابه حال 
چندین جلس��ه داش��ته ایم، در دولت هم مطرح 
کرده ای��م. موضوع بیش��تر ب��ه وزارت کار و تعاون 
برمی گردد. بیمه کردن آنه��ا، بحث تحصیل آنها 
مربوط به ما است ما وظیفه داریم به آنها عمل کنیم. 
آق��ای نهاوندیان ملاقاتی با این بچه ها داش��ته اند، 
اقدام��ات خوبی هم ص��ورت گرفته، ب��ه هرحال 
کار یک روزه نیس��ت و باید فرآیند آن طی شود تا 

مشکلشان حل شود.« 
او در ادامه و در پاس��خ به انتقاد خبرنگاری درباره 
وجود روحیه پنهانکاری در وزارت آموزش و پرورش 
درباره مس��ائلی مانن��د آزار و اذیت جنس��ی چند 
دانش آموزان در دو مدرسه تهران، گفت که گاهی 
اتفاقاتی در جامعه می افتد که فقط حریم اجتماعی 
ایجاب می کند که ما به آن خبر دامن نزنیم نه این که 

آن را کتمان کنیم. 
فان��ی در ادامه گفت: »بودج��ه وزارت آموزش و 
پرورش 2۰ ه��زار و ۴۰۰ میلیون تومان اس��ت که 
نزدیک به 99 درص��د آن ص��رف پرداخت حقوق 
معلمان می شود بنابراین کمتر از دو درصد که بالغ 
بر ۴2۰ میلیارد تومان اس��ت، باقی می ماند که آن 
را باید برای فعالیت های متعدد 1۰5 هزار مدرس��ه 
صرف کنیم که از فعالیت های پرورش��ی گرفته تا 

تربیت بدنی را شامل می شود.«
او گفت که این سوال مطرح می شود که آیا وزارت 
آموزش و پرورش در دولت یازدهم انتقادپذیر است 
یا نه: »اعتقاد دارم سطح انتقادپذیری افزایش یافته 
است. آن قدر وزارت آموزش و پرورش کار و بدبختی 
دارد که اگر بخواهد پاسخ تمام موارد مطرح شده را 

بدهد، از کار اصلی خود بازمی ماند.«
وزیر آم��وزش و پ��رورش با اش��اره ب��ه آزمون 
استخدامی دوره پیش دبس��تانی گفت: »مجلس 
در این زمینه مصوبات��ی دارد و براس��اس آن افراد 
می توانند در آزمون شرکت کنند و استخدام شوند. 
این درحالی اس��ت که این مصوب��ه در دولت قبل 
پیش خور شده است. به این معنا که افراد به صورت 
بس��یار بی ضابطه و بدون آزمون استخدام شده اند. 
من با معاونت توسعه و مدیریت ریاست جمهوری در 
زمینه قرار دادن ردیفی برای آزمون پیش دبستانی 
جلساتی داشته ام، این درحالی است که دولت هم 
گزارش اس��تخدام های بی حس��اب و کتاب را در 

مجلس اعلام کرد.« 
فانی دیروز پیش��نهادی هم داش��ت: »در واقع 
آموزش و پرورش یک مقوله سهل و ممتنع است و 
مقوله آموزش و پرورش جزو سخت ترین کارهاست، 
بنابراین تش��کیل یک کارگروه تخصصی در حوزه 
تعلیم و تربیت می تواند راهگشا باشد. ما حاضرین 
می توانیم میزبان این کارگاه باشیم. علاوه بر آن بهتر 
است انجمن تخصصی خبرنگاران حوزه آموزش و 
پرورش تشکیل شود و این انجمن به کار حرفه ای 
در ح��وزه تعلی��م و تربیت بپ��ردازد. ای��ن انجمن 
همچنین می تواند به عنوان فیلت��ری برای تولید 
خبر در رسانه ها عمل کند، چراکه تخصصی ترین 
کار خبری در دولت در کنار حوزه سیاس��ت، حوزه 

آموزش و پرورش است.«

روی میز خبر موارد استفاده از روغن پالم بیشتر شد؛ لبنیات، بستنی، شیرینی، شکلات و روغن های سرخ کردنی

شناسایی 9 برند متخلف در استفاده از روغن پالم
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شهروند| 9 برند متخلف استفاده از روغن پالم در 
تهران شناسایی شدند. اینها نتیجه بررسی آزمایشگاه 
مرجع تهران درست یک هفته پس از افشاگری وزیر 
بهداشت اس��ت، حالا مسئولان س��ازمان غذا و دارو 
منتظر گزارش اس��تان ها از این تخلف هس��تند. آن 
زمان اس��ت که متخلفان معرفی می ش��وند و وزارت 
بهداشت برندهای س��الم را به مردم معرفی می کند. 
اینها را رسول دیناروند، رئیس سازمان غذا و دارو اعلام 
می کند. این تنها بخشی از ماجرای پرحاشیه استفاده 
از روغن پالم در لبنیات است. همین هفته پرونده این 
روغن هم روشن شود. قرار است بازرسان سازمان غذا 
و دارو در دانشگاه های علوم پزشکی از تمام تولیدی ها 
نمونه برداری ک��رده و هر نوع تخلفی را به دس��تگاه 
قضایی معرفی کنند. دیناروند از مصوبه ای که برای 
کاهش استفاده از این روغن از دولت گرفته شده هم 
خبر می دهد: »براساس این مصوبه باید واردات روغن 
پالم سیر نزولی پیدا کند، یعنی سقف واردات روغن 
پالم 3۰ درصد،  س��ال آینده 15 درصد و  سال 95 هم 

حداکثر به 1۰ درصد برسد.«

  نتیجه بررسی کمیته بازرسی این هفته
 اعلام می شود

بنا بر این اس��ت که کارگروهی برای بررسی به کار 
بردن روغن پالم در فرآورده های مختلف هم تشکیل 
شود. رئیس سازمان غذا و دارو می گوید: »کمیته ای 
درحال بررسی است تا بتوانیم روغن پالم را در جاهایی 
که چربی طبیعی وج��ود دارد، حذف کنیم. در هفته 
ج��اری نتیجه بررس��ی های این کمیته مش��خص 
می ش��ود در این کمیته نماین��دگان صنایع لبنی، 
اساتید دانشگاه و دستگاه های نظارتی وزارت بهداشت 
نیز حضور دارند.« به گفته او پس از مش��خص شدن 
نتایج بررسی ها، فرصتی به صنعت داده می شود که 
پروانه هایش��ان را اصلاح کنند و روغ��ن پالم به کلی 
حذف شود. اینها همه نتیجه افشاگری وزیر بهداشت 
در دوازدهم مردادماه است، زمانی که اما با قاطعیت بر 
اس��تفاده از روغن پالم در شیر تأکید کرد. خبری که 
با واکنش های متفاوت اتحادیه های لبنی و دامپروری 
همراه شد. با گذشت نزدیک به 7 روز، حالا دیناروند به 
ماجرای دیگری هم اشاره می کند. او می گوید که این 
روغن در شیر استفاده نمی شود. چرا که چربی شیر 
پرچرب، حدود 3 درصد است. بنابراین نمی توان از این 
روغن در آن استفاده کرد. او تأکید می کند که استفاده 
از این روغن در لبنیات یعنی پنیر، خامه، ماس��ت با 
میزان چربی 7 درصد به بالاس��ت. رئیس س��ازمان 
غذا و دارو در آخرین اظهاراتش در حاش��یه مراس��م 
روز خبرنگار اینه��ا را می گوی��د. او در جای دیگری 
هم تأکی��د کرده که قس��مت اصلی مص��رف روغن 
پالم در تمامی صنایع و کارگاه های شیرینی س��ازی، 
شکلات سازی و روغن های س��رخ کردنی موجود در 

بازار و بستنی هاست. 

 سال هاست از این روغن ها استفاده می شود
این اظهارنظر رئیس س��ازمان غذا و دارو، واکنش 

عضو هیأت مدیره اتحادیه قناد و ش��یرینی را همراه 
داشت. محمد نصرتی تأکید می کند که این روغن ها با 
مجوزهای بهداشتی و از مرجع های رسمی در اختیار 
شیرینی پزان قرار می گیرد و اگر ایرادی دارد باید از 
سوی مسئولان نظارت بر مواد غذایی با آن برخورد 
شود. او با اشاره به این که استفاده از روغن پالم تنها در 
شیر نیست، ماست و خامه و سایر لبنیات هم از این 
نوع روغن استفاده می کنند، به »شهروند« می گوید: 
»از این روغن ها در ش��یرینی و بیسکویت پزی هم 
استفاده می شود، آنچه ما تحت عنوان روغن نباتی، 
مای��ع و جامد می شناس��یم، در مص��ارف خانگی و 
صنعتی استفاده می ش��ود، درست مانند آرد و شکر 
و...« به گفته نصرتی، در ش��یرینی پزی از 18۰ قلم 
مواداولیه استفاده می شود که یکی از آنها روغن است. 
سال هاست که در حرفه شیرینی پزی و سایر مصارف 
صنعتی از این روغن استفاده می شود، این روغن ها 
همه دارای مهر بهداش��تی و مورد تأیید اس��ت و به 
صورت رسمی فروخته می شود. او ادامه می دهد: »ما 
برای شیرینی پزی از روغن هایی استفاده می کنیم که 
مورد تأیید کارخانجات مشهور و قدیمی است، این که 
این نوع روغن ضرر دارد، دیگر مس��ئولیتش با قناد 
نیست، کارخانه تولید کننده یا منبع وارد کننده این 
روغن باید به این موضوع حساس باشد، چرا که همه 
این روغن ها مجوز بهداشتی دارند. بنابراین مسئولیت 
سلامت این روغن ها برعهده مس��ئولانی است که 
بر روند تولید این مواد نظ��ارت دارند یا به آنها مجوز 

می دهند.«
او از این که پس از گذش��ت سال ها استفاده از این 
روغن، نسبت به مصرف آن واکنش نشان داده شده، 
اظهار تعجب می کند. »ما سال هاس��ت که در تمام 
بخش ها از این نوع روغن ها اس��تفاده می کنیم، در 
بیش��تر موادغذایی که حتی فکرش را هم نمی توان 
کرد از این روغن ها اس��تفاده می ش��ود، حالا معلوم 

نیست که چه اتفاقی افتاده.«
عض��و هیأت مدی��ره اتحادیه قناد و ش��یرینی به 

استفاده از روغن پالم در بستنی ها هم اشاره می کند. 
»متاس��فانه برای تغییر در طعم بس��تنی هم از این 
روغن ها استفاده می شود، درحالی که همیشه اینگونه 
بوده که محتوای بس��تنی ها شیر اس��ت نه روغن.« 
نصرتی ادامه می دهد: »در ش��یرینی پزی از روغن 
جامد، روغن مارگارین و روغن مایع استفاده می شود، 
قنادان هم مصرف کننده هستند، آنها هم مثل همه 
از این روغن ها استفاده می کنند.« او درباره مضرات 
استفاده از این روغن می گوید: »ما هم شنیدیم که 
این روغن ها ناراحتی قلبی می آورند یا چربی خون 
ایج��اد می کنند، اما این را م��ا نباید پیگیری کنیم، 
مسئولان بهداشتی نس��بت به این موضوع وظیفه 
دارند. اگر این روغن مضر اس��ت، نباید وارد یا تولید 
شود، این که مسئولان بر روی شیر و لبنیات تأکید 
می کنند، این گونه نیست و در بیشتر مواد غذایی از 
این روغن ها استفاده می ش��ود.« به گفته او از زمانی 
که ماجرای استفاده از روغن پالم مطرح شده، هیچ 
موضوعی درباره ممنوعیت استفاده از این روغن به ما 

منعکس نشده است. 

 سهم بزرگ »پالم« در واردات 
رئیس س��ازمان غ��ذا و دارو در بخ��ش دیگری از 
توضیحاتش درباره اس��تفاده از این روغن می گوید: 
»متاسفانه به هر دلیلی که یکی از آن دلایل ممکن 
اس��ت ارزان بودن قیمت پالم باش��د، در چند  سال 
اخیر واردات روغن پالم سهم بزرگی از واردات روغن 
گیاهی و روغن نباتی را به کشور داشته است. در  سال 
92، س��هم واردات روغن پالم به کشور به 5۰ درصد 
رسیده اس��ت. درحال حاضر واردات کل روغن ها به 
کش��ور از یک میلیون تن عبور کرده که متاس��فانه 

5۰ درصد آن روغن پالم است.«
به گفته او این روغن، دارای اس��ید چرب اش��باع 
زنجیره بلند است و یافته های علمی ثابت کرده که 
مصرف زیاد آن در انسداد عروق، بیماری های قلبی 
عروقی و حتی در بیماری های سرطان اثرات سویی 

دارد. بر همین اس��اس توصیه می ش��ود که مصرف 
اسیدهای چرب اش��باع زنجیره بلند از سوی مردم 

محدود شود. 
رئیس س��ازمان غذا و دارو ادامه می دهد: »روغن 
پالم ش��بیه اس��یدهای چرب ترانس اس��ت که در 
روغن جامد وجود دارد البته روی اس��یدهای چرب 
ترانس در روغن های جامد بسیار خوب کار کرده ایم 
و اکنون سهم مصرف روغن جامد در کشور تقریبا به 
زیر 25 درصد رسیده است که این موضوع پیشرفت 
خوبی است. البته اعتقاد داریم سهم مصرف خانوار 
روغن جامد باید به صفر برس��د و مردم نباید از این 
روغن استفاده کنند. در روغن های مایع نیز توصیه 

آن است که روغن پالم مصرف نشود.«
دینارون��د با تأکید ب��ر این که روغن پالم ش��بیه 
روغن جامد اس��ت و مص��رف آن در هیچ جای دنیا 
ممنوع نیس��ت، می گوی��د: »با این هم��ه به مردم 
توصیه می ش��ود، که از این روغن استفاده نکنند.« 
براس��اس اعلام این مسئول در س��ازمان غذا و دارو، 
پالم دو ویژگی دارد که مصرف آن را بالا برده اس��ت؛ 
ابتدا آن که پایداری حرارتی آن بالاست بنابراین در 
روغن های س��رخ کردنی از پالم استفاده می کنند، 
 درصد اس��تفاده از این روغن در روغن های مختلف 
متفاوت اس��ت. ما مواردی را شناسایی کرده ایم که 
تخلف کرده ان��د و 7۰ تا 8۰ درصد از پالم اس��تفاده 
کرده اند. توصیه مان آن اس��ت که مردم روغن پالم و 

سرخ کردنی را کمتر مصرف کنند. 
مص��رف عمده روغ��ن پال��م در صنعت اس��ت؛ 
قنادی ها، صنایع شیرینی، شکلات. دیناروند اینها 
را می گوید و ادامه می ده��د: »در این جا نیز علت به 
کار بردن روغن پالم آن است که این روغن مقداری 
نیمه جامد اس��ت بنابرای��ن برای اس��تفاده در این 
فرآورده ها مناس��ب اس��ت. نکته دیگر آن است که 
سوءاستفاده از روغن پالم در جاهایی که چربی های 
دیگر نیز وجود دارند، اتفاق می افتد. به عنوان مثال در 
فرآورده های لبنیاتی پرچرب، در سال های گذشته 
طبق اس��تاندارد ملی اجازه داده شد که در تعدادی 
از فرآورده ها مانند پنیرها، بستنی، خامه و... از روغن 
گیاهی استفاده شود و طبیعتا روغن گیاهی یعنی 

روغن پالم.«

  اسامی شرکت های متخلف 
رسانه ای نمی شود

حاش��یه های »پالم« همچنان ادام��ه دارد، حالا 
مردم در مصرف لبنیات به ویژه شیر، نگران شده اند، 
حتی گفته می شود که خرید لبنیات پرچرب کاهش 
یافته و مردم نمی دانند چه برندی مصرف کنند که 
کمترین ضرر را داشته باشد، با این همه وزیر بهداشت 
پاس��خی به نگرانی مردم نمی دهند. او می گوید که 
اسامی ش��رکت های اس��تفاده کننده از روغن پالم 
رسانه ای نش��ده و تنها اسامی کارخانه ها به دستگاه 
قضایی فرستاده نمی شود. حسن  هاشمی می گوید: 
 »پلم��ب کردن ای��ن کارخانه ه��ا به عه��ده وزارت

 بهداشت است.«

شهروند| معاون رئیس جمهوری و رئیس سازمان 
میراث فرهنگی و گردش��گری از ارسال گزارش هایی 
درباره تخلفات گس��ترده در سازمان میراث فرهنگی 
و گردشگری در دولت قبل به مراجع نظارتی ازجمله 
دفتر بازرس��ی مقام معظم رهبری خب��ر داد و گفت: 
»پیشنهاد کرده ایم کارشناسان سازمان بازرسی به طور 
مستمر در سازمان میراث فرهنگی مستقر شوند. ما 
 گزارش تخلفات را به همه نهادهای نظارتی ارس��ال

 خواهیم کرد.«
»مس��عود س��لطانی فر«، رئیس س��ازمان میراث 
فرهنگ��ی و گردش��گری در دی��دار با خبرن��گاران 
جزییاتی درباره پیگیری تخلفاتی که در این سازمان 
و نیز شرکت های زیرمجموعه آن در دوره گذشته رخ 
داده ارای��ه کرد و گفت ک��ه گزارش های این تخلفات 
در اختیار کمیسیون اصل 9۰ مجلس، دفتر بازرسی 
رهبری، دیوان محاسبات، بازرس��ی کل کشور و قوه 
قضائی��ه قرار گرفته اس��ت.  او وضع س��ازمان میراث 
فرهنگی، صنایع دس��تی و گردش��گری را یک سال 
پس از تغییر دولت همچنان زیر نقطه صفر توصیف 
کرد و گف��ت: »وضعیت س��ازمان می��راث فرهنگی 
تحت تأثیر سیاس��ت های دولت قبل به گونه ای است 
که ما الان حتی در نقطه صفر هم ق��رار نداریم. وضع 
ما در نقطه منفیِ 17 است و طبق برآوردها ما دو سال 
 باید کار کنیم تا سازمان میراث فرهنگی تازه به نقطه 

صفر برسد.« 
سلطانی فر از بدهی های س��نگین سازمان میراث 
فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری گفت و ادامه داد: 
»هر سفری که می رویم عده ای از پیمانکاران می آیند 
و دنبال طلب هایشان هستند به هرحال سازمان باید 
این بدهی ها را پرداخت کند اما برگرداندن سازمانی که 
بخشی از آن را به شیراز و بخشی را به اصفهان فرستاده 
بودن��د و تحت تأثیر همین سیاس��ت ها بیش��ترین 

آسیب ها را دید، زمان می خواهد.«
»مس��عود س��لطانی فر«، معاون رئیس جمهوری 
و رئیس س��ازمان می��راث فرهنگی و گردش��گری 

درباره ش��رکت توس��عه 
گ��ردش��گ�ری گ�ف��ت: 
»س��ازمان حسابرسی در 
حسابرس��ی این شرکت 
مستاصل ش��ده است و تا 
این حد وضع حساب های 
این شرکت به هم ریخته 
و نا به س��امان اس��ت. این 
تنها یکی از ش��رکت های 
س��ازمان  زیرمجموع��ه 
است. همه ش��رکت ها در 
سال های گذشته همین 
وضع را داش��تند.  سازمان 

میراث فرهنگ��ی الان پنج ش��رکت دارد که هر پنج 
شرکت زیان ده و تحت تأثیر سیاست های دولت قبل 

درواقع ورشکسته شده اند.«
او درباره برنامه هایی که این س��ازمان در دوره قبل 
برای بازس��ازی بخش اسلامی موزه ملی داشته اشاره 
کرد و گفت: »سه سال پیش 9 میلیارد تومان گرفتند 
تا این بخش را ساماندهی کنند هیچ اقدامی نکردند 
اما از آن 9 میلیارد تومان هم خبری نیست. این موضوع 
در همین گزارش های اخیر روشن شده و مستنداتش 
هم به دستگاه های مربوط ارسال شده است.  البته ما از 
پیمانکاری که طرف این ماجرا بوده شکایت می کنیم 
اما همی��ن الان براس��اس برآوردهای کارشناس��ی 
انجام همان عملیات را که س��ه  سال پیش 9 میلیارد 
برآورد ش��ده بود امروز می توانیم ب��ا 5 میلیارد تومان 
به نحو احسن به اتمام برس��انیم به این موضوع از این 
منظر توجه کنید که 9 میلیارد تومان سه سال پیش 
س��ه برابر 9 میلیارد امروز ارزش داشته است. با چنین 
شرایطی بوده که سازمان به بدهکاری رسیده که حالا 

تا چند سال بعد باید بدهی های دولت قبل را بپردازد.«
گردشگری در حوزه کاری 28 دستگاه 

مع��اون رئیس جمهوری و رئیس س��ازمان میراث 
فرهنگی، صنایع دس��تی و گردشگری با بیان این که 

توس��عه گردش��گری در 
کش��ور به نوعی ب��ا حوزه 
وظای��ف و فعالیت ه��ای 
ب��ه ج��ز  27 دس��تگاه 
س��ازمان میراث فرهنگی 
و گردش��گ�ری در ارتباط 
است، اف�زود: » به طورکلی 
در تعاملات بین بخش��ی 
مش��کلات زیادی داریم و 
اگر می خواهیم گردشگری 
در ای��ران توس��عه پی��دا 
کن��د بای��د هماهنگی ها 
 بی��ن  بخش��ی افزای��ش 

پی�دا  کند.«
او از تهیه طرح برنامه ای سه س��اله برای س��ازمان 
میراث فرهنگی، صنایع دس��تی و گردش��گری خبر 
داد؛ برنام��ه ای ک��ه روند کلی فعالیت های س��ازمان 
را در س��ال های آینده یعنی سه س��ال باق��ی مانده تا 
زمان فعالیت دول��ت یازدهم تبیین می کند. به گفته 
»سلطانی فر« تهیه و نگارش این برنامه به اتمام رسیده 
و به زودی نهایی و جزییات آن اعلام می شود. چنان که 
معاون رئیس جمهوری می گوید: براساس چشم انداز 
2۰ساله در افق 1۴۰۴ باید تعداد گردشگرانی که وارد 
ایران می شوند به 2۰ میلیون نفر برس��د. او ادامه داد: 
»با یک محاسبه سرانگشتی برای پذیرش این تعداد 
گردشگر خارجی در کشور باید تعداد هتل های ۴ و 5 

ستاره در ایران سه برابر افزایش پیدا کند.«  
صادرات صنایع دستی به 200 میلیون دلار 

هم نمی رسد
بخش دیگری از س��خنان رئیس س��ازمان میراث 
فرهنگی، صنایع دس��تی و گردش��گری ب��ه حوزه 
صنایع دس��تی اختص��اص یاف��ت. او از دیدارهایش 
با دس��ت اندرکاران و فع��الان این حوزه خب��ر داد و 
گفت که مش��کل اصلی در این بخش این اس��ت که 
باید برای صنایع دس��تی که در کشور تولید می شود 

بازار پی��دا کنیم. او ب��ا بیان این که ص��ادرات صنایع 
دستی ایران به ویژه در سال های اخیر فعالیت دولت 
دهم کاهش قابل ملاحظه ای یافته اس��ت، ادامه داد: 
»صادرات صنایع دستی در ایران به 5۰۰ میلیون دلار 
هم رسیده بود اما  سال گذشته براساس آمار رسمی 
که گمرک اع��لام کرده 112 میلی��ون دلار صادرات 
صنایع دستی داش��تیم حالا اگر رقم صنایع دستی 
که به طور چمدانی و غیررسمی از کشور خارج شده 
را هم حدود 5۰ میلیون دلار برآورد کنیم بازهم میزان 
 صادرات صنایع دس��تی حتی ب��ه 2۰۰ میلیون دلار 

هم نمی رسد.« 
به گفته »س��لطانی فر« در حوزه ص��ادرات فرش 
سالانه 2 میلیون متر مربع فرش در ایران تولید می شود 

که و یک و نیم میلیون متر مربع آن صادر می شود. 
 مرمت خانه های تاریخی با مشارکت مردم و 

بخش خصوصی
»س��لطانی فر« در بخش دیگری از س��خنانش به 
وضع میراث فرهنگی کشور اشاره کرد و حرف هایی را 
که پیش از این درباره آمار 3 درصدی ثبت آثار تاریخی 
در فهرست میراث فرهنگی داده بود تکرار کرد و روی 
آنها تأکید کرد. او گفت: » از سال 13۰9 که نخستین 
قانون می��راث فرهنگی به تصویب رس��یده تاکنون 
فقط 31 هزار و 1۰۰ اثر در فهرست آثار ملی به ثبت 
رسیده و براساس آمارهای ما تنها 1 درصد آثار تاریخی 
در ایران مرمت ش��ده اس��ت.« به گفته او س��ازمان 
میراث فرهنگی قصد دارد سیاس��ت های جدیدی 
را برای مرمت این آثار تاریخی دنبال کند به گونه ای 
که بخش��ی از خانه ه��ای تاریخی و کاروانس��راها با 
مشارکت بخش خصوصی و مردم مرمت شود و تغییر 
کاربری های فرهنگی و تفریحی پیدا کنند. او تأکید 
کرد که ما باید این شرایط را تغییر دهیم که اگر فردی 
مالک یک خانه تاریخی است به دلیل تاریخی بودن 
خانه اش به گرفتاری و بدبختی نیفتد بلکه این خانه 
شرایطی برای او فراهم کند که انگیزه برای حفظ آن 

داشته باشد.  

گزارش

رئیس سازمان میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری خبر داد: 

ارسالگزارشتخلفاتدولتاحمدینژاد
بهدفترمقاممعظمرهبریونهادهاینظارتی

     سلطانی فر: تنها یک درصد میراث فرهنگی ایران مرمت شده است


